
Výbor pro sexuální menšiny 
 

Zápis ze schůze dne 30. června 2009 
 
 
 
Místo zasedání: Úřad vlády, Vladislavova 4, Praha 1  

 
Přítomni:  
Martina Štěpánková, Klára Laurenčíková (MŠMT), Jiří Hromada, Martin 
Strachoň, Tereza Mikšaníková, Lucie Otáhalová, , Ivo Procházka, Jan Wintr, 
Olga Pechová, Kateřina Smolíková (MS), Petr Kodl, Slavomír Goga, Vít 
Michalec (MPSV), David Tišer, Irena Köhlerová (MZdr.), G. Smetáková 
  
Omluveni:  
Markéta Hronková, Džamila Stehlíková, Věra Sokolová, Veronika 
Jaňourová (MV), Kateřina Beňová, Jiří Louženský 
 
Host: 
Matyáš Zrno (MPSV) 
  
Zasedání řídila předsedkyně výboru Martina Štěpánková.  
 

1. Statut a jednací řád 
 
K návrhu statutu výboru: 
 
Jiří Hromada uvedl, že bychom měli diskutovat o složení výboru. Ve 
statutu by mělo být zohledněno programové prohlášení výboru.  
L. Otáhalová uvedla, že statut Rady předpokládá, že zastoupení členů za 
státní správu a nevládní organizace v Radě by mělo co do počtu členů 
odpovídat. Nicméně, záleží na každém výboru, jak si toto upraví ve svém 
statutu. Navíc, veškeré podněty výboru probíhají připomínkovým řízením 
a v rámci tohoto procesu se k němu vyjadřují veškerá ministerstva. Je 
také třeba zvážit to, zda ten který resort má k problematice z hlediska své 
gesce co říci.  
M. Štěpánková souhlasila, že výbor si může počet členů a ministerstva 
upravit ve statutu. A dále členové, kteří se neúčastní, by měli být vyzváni 
k tomu, aby rezignovali.  
M. Strachoň – členy jmenuje zmocněnec a bude tedy na něm, aby zajistil 
vyváženost. 
 
Závěr:  
 
Výbor se jednomyslně shodl na přijetí pozměňovacího návrhu k čl. 2 – 
vložení nového odstavce 3 odkazujícího na programové prohlášení. 
(hlasování 15-0-0). Výbor přijal jednomyslně svůj statut (15-0-0) 
 



 

K návrhu jednacího řádu: 
 
Výbor diskutoval o tom, kdo svolává zasedání výboru, o hlasovací 
proceduře, kvórum pro získání rozhodnutí výboru a o předávání podnětů 
předsedovi Rady.  
 
Závěr:  
 
Vzhledem ke značnému množství připomínek bylo dohodnuto, že jednací 
řád bude zaslán se zapracovanými připomínkami znovu členům výborů a 
přijat na příštím zasedání.  
 
 

2. Příručka o homofobii a seminář 
 

L. Otáhalová uvedla, že v rámci Kampaně Stop násilí na dětech se 
připravuje seminář, kterým bude uvedena příručka pro školy o homofobii. 
Požádala výbor o návrhy, kdy by se tento seminář měl konat, s jakou 
cílovou skupinou a jakou formou.  
K. Laurenčíková navrhla oslovit školské odbory a sociální odbory, kurátory 
pro mládež.  
K. Smolíková doplnila, že by bylo vhodné vybrat si pilotní školy a udělat 
prožitkový seminář.  
Výbor dále diskutoval o možnostech další distribuce příručky. K. 
Laurenčíková upozornila na aktuální výzvu MŠMT s termínem do 10.7., 
kde je téma homofobie jednou z oblastí. Další rok bude možno čerpat 
z dotačních programů. Využít bude možné také spolupráci s Národním 
institutem dalšího vzdělávání – seminář pro učitele o homofobii. 
 
 
Závěr:   
 
K připravovanému semináři bude mít výbor možnost se nadále 
vyjadřovat. 
 
 
3. Programové prohlášení výboru 
 

I. Kohlerová uvedla, že věta „Pod písmeny LGBT se ostatně skrývají více 
než čtyři menšiny, neboť každá z těchto menšin, a to platí zejména 
v případě transgender minority, zahrnuje více než jedno společenství 
lidí.“ je pro laika nesrozumitelná a měla by být upravena.  
S. Goga navrhl, aby prohlášení bylo  sepsáno v bodech, měly by z něho 
být jasné cíle výboru – ty by měly tvořit hlavní součást prohlášení.  
O. Pechová doplnila, že programové prohlášení vznikalo v době, kdy 
pracovní skupina usilovala o získání statutu výboru a bylo určeno členům 
Rady pro lidská práva, aby se jim problematika více přiblížila. První 



odstavec má snahu odlišit sexuální orientaci a genderovou identitu 
(kterým se výbor věnuje) a sexuální preferenci (které se ale výbor 
nevěnuje).  
M. Štěpánková uvedla, že programové prohlášení je důležité pro ty, kteří 
se ptají, co výbor vlastně dělá. Prohlášení dává výboru jasné mantinely a 
jasně veřejnosti prezentuje jeho činnost.   
J. Hromada doplnil, že prohlášení pomáhá v „odsexualizování“ výboru, tj. 
je pomůckou pro ty, kteří si mylně sexuální menšiny definují pouze 
prostřednictvím sexu.   
J. Hromada navrhoval doplnit do programového prohlášení také způsob, 
jakým budou jednotliví členové a Výbor komunikovat s médii. To však bylo 
zamítnuto ostatními členy výboru, neboť výbor je poradním orgánem Rady 
a vlády a jeho aktivity tak mají směřovat vůči Radě a vládě a nikoli vůči 
médiím a veřejnosti. To samozřejmě nebrání jednotlivým členům výboru, 
aby se v médiích vyjadřovali.  
 
Závěr:  
 

Po diskusi se výbor rozhodl, že programové prohlášení bude dopracované 
o připomínky členů rozesláno k dalším připomínkám a odsouhlaseno na 
příštím zasedání.  
 
 

 
Přílohy:  

- Statut výboru 
- Jednací řád výboru – k připomínkám 
- Programové prohlášení výboru – k připomínkám 

 
 
 
 
 
V Praze dne 9. července 2009 
Zapsala Lucie Otáhalová 


